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رسانه هاي همس��و با وزارت نفت روز گذش��ته تيتر زدند روند داوري و 
قرارداد گازي ايران و تركيه از س��وي وزير نفت ب��ه مقام معظم رهبري 
گزارش شده است و دفتر رهبري در جريان حكم داوري هستند، هرچند 
اين گفته به نقل از رئيس كميسيون انرژي نقل شده است ولي فريدون 
حسنوند در گفت و گو با خبرگزاري خانه ملت اينگونه گفته است: وزارت 
نفت در اين پرونده مكاتباتي با مقام معظم رهبري و سران قوا از سنوات 
گذشته تا به امروز داشته و مقرر شده كميته اي متشكل از كميته حقوقي 
و قراردادها و كميته نفت و گاز كميسيون تش��كيل شود و از مسئولان 
وزارت نفت و ش��ركت ملي گاز و نظرات دس��تگاه هاي نظارتي همانند 
ديوان محاسبات و سازمان بازرسي و همچنين نظرات كارشناسي مركز 
پژوهش هاي مجلس اخذ ش��ده و از منظر حقوقي، مالي و كارشناس��ي 

قرارداد مورد بررسي قرار گيرد. 
اين گفته هاي حسنوند نشاني از نامه نگاري شخصي زنگنه با مقام معظم 
رهبري ندارد ولي رسانه هاي همس��و با وزارت نفت سعي در القاي اين 
دروغ را دارند كه وزير نفت با مقام معظم رهبري هماهنگ است و امور 
مربوطه را به اطلاع ايشان مي رس��اند. در واقع اين رسانه ها دست روي 
نقطه اي مي گذارند كه براي بس��ياري از آگاهان اظهر من الشمس است 
و تلاش براي آنكه نش��ان دهند وزير نفت چه رابطه خوبي با مقام معظم 

رهبري دارد، تبديل به يك روند كسل كننده شده است. 
تلاش مي ش��ود براي سرپوش گذاش��تن بر نقاط ضعف از رهبري خرج 
ش��ود، مانند همان اتفاقي كه بر س��ر قراردادهاي جديد نفتي رخ داد و 
وزارت نفت در يك اقدام بي نظير و شگفت زده، پيش نويس قراردادي را 
به دفتر رهبري ارسال كرد كه با واكنش مقام معظم رهبري مواجه شد. 
ماه مبارك رمضان سال گذشته بود كه دانشجويان ميهمان ضيافت افطار 
مقام معظم رهبري بودند. در اين جلس��ه يكي از دانشجويان به انتقاد از 
قراردادهاي جديد نفتي پرداخت و خواستار ورود رهبري به اصلاحات 
ضروروي شد. اين در حالي بود كه نسخه اي از قراردادهاي جديد نفتي به 
دفتر رهبري ارسال شده بود ولي آني نبود كه مدنظر وزارت نفت بود، به 
بيان ساده تر پيش نويسي در اختيار دفتر ايشان قرار گرفته بود كه بسيار 

خام و ابتدايي بود. 
با اين وجود، رهبر انقلاب در واكنش به گفته هاي اين دانش��جو، دست 
وزارت نفت را رو كردند و فرمودند با »تحقيقات« صورت گرفته مشخص 
شد اين ويرايش، ويرايش شانزدهم است. رهبري در موضع خود اينگونه 
اش��اره كردند: »بعد كه به دفتر ما مراجعه شد، دفتر ما گفتند اين كافي 
نيس��ت، چون بعد از اين باز اصلاحات ديگري هم لازم ب��وده كه انجام 
بگيرد كه هنوز انجام نگرفته، بنابراين ت��ا وقتي كه اين اصلاحات انجام 
نگيرد و اين كار به معناي واقعي كلمه، مطابق منافع كش��ور نباشد، اين 
اتفاق نخواهد افتاد و اين نوع قرارداد بس��ته نخواهد شد. ما هم گفته ايم 
كه تا وقتي قضيه نهايي نشده، هيچ قراردادي نبايد بسته بشود. اتفاقاً در 
جلسه  اساتيد دانشگاه، يكي از كساني كه اينجا سخنراني كردند، همان 
ش��خصيت محترمي بود كه در آن جسله  مسئولان دولتي شركت كرده 
بود و اينجا هم نظرات خودش را كه نظرات كاملًا متين و مستحكمي بود، 

در اشكالات بر آن شيوه  قرارداد مفصل ذكر كرد.«
حال تصور كنيد اگر هوشياري رهبري و دفتر ايشان نبود چه بهره برداري 
سياس��ي از اين موضوع مي ش��د و وزير نفت و س��اير مس��ئولان مدام 
مي گفتند Ipc مورد تأييد مقام معظم رهبري است و همه چيز به اطلاع 
ايشان رسيده است. وزير نفت هم براي سرپوش گذاشتن بر اين رسوايي 
هم تأكيد مي كرد تا زماني كه دغدغه هاي رهبري برطرف نش��ود، هيچ 
قراردادي منعقد نمي شود! قبول اين گفته از سوي زنگنه خيلي سخت 
بود زيرا اصلاحات مدنظر رهبري به س��ختي و به ش��كل ناقص از سوي 
وزارت نفت پذيرفته شد و هيچ نشاني از ش��فافيت و »رو« بودن وزارت 
نفت با نظرات رهبري نبوده و نيس��ت ولي با اين حال تلاش مي شود از 

رهبري براي توجيه كم كاري هاي خود استفاده شود. 
حالا كه ماجراي تركيه حساس��يت زا شده اس��ت و 52 نماينده مجلس 
خواستار شفاف سازي آن شده اند، روي اين دروغ مانور داده مي شود كه 
وزارت نفت با رهبري هماهنگ و ايشان در جريان هستند. اين فضاسازي 
هم شبيه همان روزهايي است كه گفته مي ش��د IPC به دفتر رهبري 
ارسال شده اس��ت و جاي نگراني نيس��ت. اتفاقاً وقتي چنين رويكردي 
از س��وي وزارت نفت عنوان مي ش��ود بايد واهمه داش��ت زيرا ماجراي 
قراردادهاي نفتي ثابت كرد كه چنين اقداماتي بيشتر نگران كننده است 
و ممكن است با ارسال اطلاعات اشتباه، ناقص و هدفدار، چيزي به دفتر 

رهبري منتقل شود كه از پايه با واقعيت فاصله دارد. 
اميد است وزارت نفت براي پاس��خ به انتقادات به عملكرد خود از دفتر 
رهبري هزينه نكرده و وزير نفت هم يكبار براي هميشه شفاف سازي كند 
كه دليل ارسال ويرايش ش��انزدهم به دفتر رهبري چه بود؟ همچنين 
دليل فشار براي استعفاي منصور معظمي معاون وي در امور برنامه ريزي 

چه بود؟ چرا وي مجبور به  استعفا شد؟ 
رهبري جايگاه مشخصي دارد و اگر قرار است گزارش عملكردي به ايشان 
و دفترشان ارائه شود بايد شفاف، صحيح و بي غرض باشد كه اگر اينگونه 
نباشد، نشان داده ايم كه برخلاف ادعاي پايبندي به ولايت فقيه، لطف 

سال 92 را به بدترين شكل جبران كرده ايم!

وحيد حاجي پور

ناكارآم�دي بان�ك مرك�زي در س�اماندهي 
مؤسس�ات مالي غيرمجاز گوي�ا 80نماينده 
مردم را برآن داش�ت تا به نمايندگي از مردم 
حوزه هاي انتخابيه ش�ان جهت تس�ريع در 
تعيين تكلي�ف مؤسس�ات مال�ي غيرمجاز 
ب�ه رئيس جمه�ور نام�ه بنويس�ند، اي�ن 
درحالي اس�ت كه مع�اون اول ني�ز در اظهار 
نظري نمادين همانند س�اير جلس�ات ستاد 
مبارزه با مفاس�د اقتصادي گف�ت:  با جديت 
ب�راي انس�داد گلوگاه هاي فس�اد در بخش 
مؤسس�ات اعتباري غيرمجاز، زمين خواري 
و دست اندازي به منابع ملي بايد تلاش كنيم. 

به گزارش »جوان«، علاوه بر اينكه شبكه بانكي 
و اعتباري مجاز ايران دچار مشكل است، حدود 
6 تا 7هزار مؤسسه اعتباري غيرمجاز در كشور 
وجود دارد كه تاريخ آغاز به كار اين مؤسس��ات 
عموم��اً به دول��ت س��ازندگي و اصلاح��ات باز 
مي گردد و چند سالي است كه براي ساماندهي 
اين مؤسس��ات تلاش هاي��ي انج��ام گرفته اما 
موفقيت چنداني حاصل نش��ده اس��ت، اين در 
حالي اس��ت كه بخش پولي مج��از و غيرمجاز 
در ايران ب��ه نوعي با بخش زمين و مس��تغلات 
گره خورده و دارايي هاي اين بخش ها كه همانا 
سپرده مردم است در بخش ساختمان گير كرده، 
از همين رو نظام رسمي و غيررسمي تأمين مالي 

در ايران به نوعي فلج شده است. 
اگر چه به شكل عام مؤسسات اعتباري كه از بانك 
مركزي مجوز ندارند را غيرمجاز اعلام مي كنند 
اما اين مؤسسات در دهه هاي گذشته كه شكل 
گرفته اند مجوزهاي خ��ود را از مجموعه هايي 
چون وزارت تعاون و ني��روي انتظامي دريافت 
كرده اند و اينگونه نبوده اس��ت كه بي حساب و 
كتاب و بدون هيچ گونه نظارت��ي به يكباره اين 

مؤسس��ات فعاليت پولي و اعتباري كنند ولي از 
نيمه دوم دهه 80 مقرر شد تمامي مؤسساتي كه 
فعاليت پولي انجام مي دهند مجوزهاي خود را 
از متولي بخش پولي اي��ران يعني بانك مركزي 

دريافت كنند. 
در اين ميان بانك مركزي ك��ه حتي در نظارت 
به ش��بكه بانكي مجاز خود هم دچار مشكلات 
پيچيده و اساس��ي است در ش��رايطي عهده دار 
س��اماندهي مؤسسات مذكور ش��د كه تا كنون 
براي ساماندهي بيش از 6هزار مؤسسه اعتباري 
توفيق چنداني نداش��ته و بدتر از همه آنكه در 
دولت يازدهم بانك مركزي با مشروط خواندن 
مجوز ارائه شده به هشت تعاوني اعتباري منحله 
تحت مؤسسه كاس��پين مش��كلات فراواني را 
ايجاد كرده اس��ت و در واقع ساماندهي ناشيانه 
و غيرحرفه اي مؤسس��ات غيرمجاز توسط بانك 
مركزي پالس منفي به هزاران مؤسس��ه اي كه 
قصد داشتند براي اخذ مجوز به اين نهاد مراجعه 
كنند، مخابره كرد و آينده ساماندهي مؤسسات 

اعتباري غيرمجاز به خطر افتاده است. 
سپرده گذاران در مؤسسات غيرمجاز شب و روز 
ندارند و در شرايطي كه تمام سپرده و گاه دارايي 
و آينده خود را برباد رفته مي بينند و وحش��ت 
از تأمين آينده براي آنها ش��ب و روز نگذاش��ته 
اس��ت، به هر ريس��ماني چنگ مي زنند تا شايد 
فريادرسي پيدا كنند، در اين بين بانك مركزي 
آنقدر در ساماندهي مؤسسات ناشيانه عمل كرد 
كه چالش هاي اجتماعي و فراگيري را در كشور 
به راه انداخت و هم اكن��ون نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي با ارسال نامه اي به رئيس جمهور 
خواس��تار جلوگي��ري از ش��كل گيري بحران و 
حل منطق��ي مس��ئله مؤسس��ات غيرمجاز در 
كشور و همچنين ايجاد اطمينان و آرامش بين 

سپرده گذاران اين مؤسسات شدند. 

  نماين�دگان مجل�س ب�ه رئيس جمهور 
نامه دادند

محم��د عزي��زي نماينده م��ردم ابه��ر و عضو 
كميس��يون صناي��ع و معادن مجلس ش��وراي 
اس��لامي در گفت وگ��و با ف��ارس، با اش��اره به 
بلاتكليفي مالباختگان مؤسسات مالي غيرمجاز 
در كشور، اظهار داشت: بيش از 80 نماينده براي 
تس��ريع در تعيين تكليف اين مؤسسات نامه اي 
خطاب به رئيس جمهور را امضا كرده اند چراكه 
تخلف اين مؤسسات مش��كلات عديده اي براي 

مردم ايجاد كرده است. 
وي افزود: بي توجهي به وجود مؤسس��ات مالي 
غيرمجاز ي��ا مجازي ك��ه تابع قانون نيس��تند 
تبعات بس��ياري براي كش��ور به همراه خواهد 
داش��ت، تجمع هاي گس��ترده مالباختگان اين 
مؤسسات مقابل مجلس و نهاد رياست جمهوري 
و همچنين بانك مركزي زنگ خطري است كه 
بايد هر چه س��ريع تر وضعيت آنها مورد بررسي 
واقع ش��ود. عضو كميس��يون صناي��ع و معادن 
مجلس شوراي اسلامي همچنين تصريح كرد: 
وضعيت مالباختگان مؤسساتي همچون آرمان و 
كاسپين و ديگر مؤسسات بسيار بحراني است  و 
در صورتي كه به وضعيت اين مؤسسات خارج از 
نوبت رسيدگي نشود، اين موضوع به يك بحران 

ملي تبديل مي شود.  
عزيزي ادامه داد: بنده و نمايندگان امضا كننده 
اين نامه خواهشمنديم با قيد فوريت، موضوع اين 
نوع مؤسسات در جلسه س��ران قوا يا در شوراي 
امنيت مل��ي مطرح و در خصوص حل مش��كل 

مردم تصميم گيري شود. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي از ارسال رونوشت نامه مذكور به رياست 
قوه قضائيه، وزراي كش��ور، اطلاع��ات، اقتصاد، 
فرماندهي محت��رم نيروي انتظامي و رؤس��اي 

كميسيون هاي اقتصادي و امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس خبر داد. 

در بخشي از اين نامه خطاب به رياست محترم 
جمه��وري اس��لامي اي��ران آمده اس��ت: پيرو 
تذك��رات متع��دد نمايندگان محت��رم مجلس 
شوراي اسلامي در خصوص رسيدگي به وضعيت 
مؤسسات مالي و اعتباري، متأسفانه هيچ مقام 
مسئولي پاسخگوي وضعيت نابسامان به وجود 
آمده نيست و مردمي كه كمترين سرمايه خود 
را جهت كمك هزينه خود سپرده گذاري كرده 
بودند، هم اكنون به مالباختگاني تبديل شده اند 
كه امنيت زندگيشان به خطر افتاده است. جناب 
آقاي رئيس جمهور، شايسته دولت تدبير و اميد 
نيس��ت كه وزير اقتصاد اعلام كن��د موضوع به 
وزارت اقتصاد و دارايي مرتبط نيست، رئيس كل 
بانك مركزي هم كه پاسخگوي مجلس نيست، 
پس پاس��خگوي وضعيت نابسامان اقتصادي به 

وجود آمده چه كسي است؟
 جناب آقاي دكترروحاني! اگر سريعاً به موضوع 
رسيدگي نشود اين مس��ئله به يك بحران ملي 
تبديل خواهد ش��د، لذا خواهش��مندم دستور 
فرماييد با قيد قوريت، موضوع در جلسه سران 
قوا يا در شوراي امنيت ملي مطرح و در خصوص 

حل مشكل مردم تصميم گيري گردد. 
 جهانگيری: بانك مركزی رسيدگی كند

همچنين  معاون اول رئيس جمهور با تأكيد بر 
ضرورت برخورد با مؤسس��ات مال��ي غيرمجاز 
گفت: بانك مركزي بايد با جديت هر چه بيشتر 

با اينگونه مؤسس��ات برخورد كند. 
اس��حاق جهانگيري در جلسه س��تاد مبارزه با 
مفاسد اقتصادي با اش��اره به فعاليت برخي از 
مؤسس��ات اعتباري غيرمجاز در سطح كشور، 
گف��ت: فعاليت اي��ن گونه مؤسس��ات در نظام 
پولي كشور، اخلال ايجاد كرده و براي مردم و 
سپرده گذاران مش��كل ايجاد مي كند، بنابراين 
لازم است به صورت جدي با آنها برخورد شود. 
معاون اول رئيس جمهور با تأكيد بر اينكه بانك 
مركزي بايد با جديت هرچه بيش��تر با اينگونه 
مؤسس��ات برخورد كند، بر لزوم س��اماندهي 
مؤسس��ات اعتباري غيرمجاز و تعيين تكليف 

هرچه س��ريع تر س��پرده گذاران تأكيد كرد. 
وي اظهار داش��ت: فساد در كش��ور هر روز به 
اش��كال مختلف بروز پيدا مي كند و گاهي در 
قال��ب تعاوني ه��اي اعتباري، گاه��ي در قالب 
مسائل بانكي و گاه تحت عنوان زمين خواري و 
دست اندازي به منابع ملي نمايان مي شود و هر 
بار چهره فساد عوض مي ش��ود و وظيفه ما اين 
است كه مبارزه ريشه اي و شناسايي و برخورد با 
كانون ها و گلوگاه هاي فساد و پيشگيري از بروز 
تخلفات را در اولويت قرار داده و با جديت براي 

انس��داد گلوگاه هاي فس��اد تلاش كنيم. 
المس��لمين  و  حجت الاس��لام  همچني��ن 
محسني اژه اي، معاون اول قوه قضائيه نيز در اين 
نشست با تأكيد بر ضرورت ممانعت و برخورد 
جدي با مؤسسات اعتباري غيرمجاز گفت: بايد 
ساز و كاري در كشور مهيا شود تا مردم بتوانند 
نقدينگي ه��اي خرد خود را در قال��ب توليد به 
جريان اندازند تا گرفتار مؤسسات و تعاوني هاي 

اعتباري متخلف و غيرمجاز نش��وند. 

كوتاهیدرساماندهيمؤسساتغيرمجاز
یعنیبحرانسازی!

80  نماينده در نامه اي به رئيس جمهور:

معاون رئيس جمهور خطاب به بانك مركزي: پرونده مؤسسات غيرمجاز بايد بسته شود

سازمان حمايت هشدار داد
اخذ۲بارمالياتارزشافزوده

دربرخيصنوف
مع�اون بازرس�ي و رس�يدگي ب�ه تخلف�ات س�ازمان حماي�ت 
مص�رف كنن�دگان و توليدكنن�دگان گف�ت: درياف�ت ماليات بر 
ارزش افزوده به طور مضاعف از جانب واحد صنفي تخلف اس�ت. 
 به گزارش تسنيم، شهرام ميرآخورلو با اشاره به گزارش هاي دريافتي 
و بررسي هاي انجام شده بازار در اجراي قانون ماليات بر ارزش افزوده، 
گفت: اخيراً مشاهده شده است برخي تالارهاي پذيرايي، رستوران ها، 
صاحبان متل و هتل هاي يك و دو س��تاره و هتل آپارتمان، صاحبان 
چلوكبابي ها، س��الن هاي غذاخوري، س��فره خانه هاي سنتي و ساير 
اغذيه فروشي هاي زنجيره اي كه مشمول قانون ماليات بر ارزش افزوده 
بوده و مكلف به اجراي اين قانون هستند در بعضي از اقلام مورد عرضه 
خود نظير انواع نوشيدني )نوشابه و دلستر( و فرآورده هاي لبني )دوغ 
و ماست( كه ماليات بر ارزش افزوده در قيمت مصرف كننده آنها قبلًا 
از جانب ش��ركت ها و واحدهاي توليدي پرداخت ش��ده است، مجدداً 
از خريداران مالي��ات در يافت مي كنند.  ش��هرام ميرآخورلو در ادامه، 
اين موضوع را تخ�لف و م�ص�داق بارز گرانفروش��ي دانس��ت و افزود: 
دس��تگاه هاي نظارتي همچون س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان مي توانند با عنوان گرانفروشي با متخلفين برخورد كنند. 
  اين مقام مس��ئول با يادآوري اينكه اين سازمان پيش از هر اقدامي به 
دنبال اقدامات پيشگيرانه است، متذكر شد: ضمن اطلاع رساني مناسب 
جهت جلوگيري از اقدام احتمالي ازجان��ب فعالان اقتصادي مربوطه، 
اين سازمان هماهنگي لازم را با دس��تگاه هاي ذيربط از جمله ادارات 
كل تعزيرات حكومتي استان هاي سراسر كش��ور، اتاق هاي اصناف و 
نيز اتحاديه هاي مربوطه انجام داده و در صورت احراز تخلف از س��وي 
واحدهاي موصوف در دريافت ماليات مجدد، مراتب را جهت رسيدگي 

به تعزيرات حكومتي منعكس مي كند. 

سيف:وام۵ميليونيبایارانهعملياتيشد
بانكها:بخشنامهايدریافتنكردهایم!

در حالي رئي�س كل بانك مركزي از عملياتي ش�دن پرداخت وام 
5 ميليوني با حس�اب يارانه خبر مي دهد كه مراجعه به بانك ها به 
ويژه دولتي ها حكايتي عكس اظهارات آقاي رئيس كل دارد. اين 
بانك ها به اتفاق از عدم دريافت بخشنامه مربوطه سخن مي گويند. 
به گزارش تس��نيم، يكي از طرح هاي دولت روحاني در روزهاي پاياني 
انتخابات رياست جمهوري كه از سوي بانك مركزي اعلام شد اين بود 
كه زين پس مردم مي توانند با حساب هاي يارانه خود وام دريافت كنند، 

به عبارتي ديگر بنا بود حساب يارانه وثيقه بانكي شود. 
گذش��ت چند هفته از اعلام اين سياس��ت انتخاباتي دولت، ما را برآن 
داشت كه سري به شعب بانكي بزنيم و در جريان چند و چون پرداخت 
وام با حساب يارانه قرار بگيريم! اما مراجعه حضوري و تماس با شعب 
بانك هاي دولتي و نيم��ه دولتي كه معمولاً در اجراي سياس��ت هاي 
دولت ها اولين ها هستند، نش��ان داد كه هنوز هيچ بانكي اين سياست 
را اجرا نمي كند.  اگر فردي متقاضي درياف��ت وام 5 ميليون توماني با 
حس��اب يارانه اش باش��د و به بانك ها مراجعه كند با اين پاسخ مواجه 

مي شود: »چنين چيزي به ما ابلاغ نشده است.«
با اين وجود اما روز گذش��ته خبري به نقل از ولي الله سيف رئيس كل 
بانك مركزي در رسانه ها منتشر شد مبني براينكه بانك ها اين طرح را 
عملياتي كرده اند. سيف درباره ابلاغ دستورالعمل پرداخت وام بانكي 
5 ميليون توماني با وثيقه ق��رار دادن يارانه ه��اي دريافتي گفت: بله، 
دستورالعمل پرداخت اين وام ها به بدنه بانكي ابلاغ شده است و بانك ها 
در حال عمل هستند.  او ادامه داد: در گذشته كارت هاي اعتباري 10 
ميليوني، 20 ميليوني و 50 ميليوني صادر مي شد، در حال حاضر نيز 
كارت هاي اعتباري 5ميليوني نيز ميان اين كارت ها قرار داده ايم كه از 

طريق وثيقه گذاشتن يارانه بتوان پرداخت وام را عملياتي كرد. 
اظهارات رئيس كل بانك مركزي موجب ش��د تا خبرنگار ما بار ديگر 
سراغ ش��عب بانك هاي دولتي و نيمه دولتي برود تا در جريان اجراي 
اين سياست قرار بگيرد اما اين بار هم بانك ها همان پاسخ قبلي را تكرار 

كردند كه »چنين چيزي به ما ابلاغ نشده است.«
در ابتدا سراغ بانك ملي رفتيم تا ببينيم اين بانك كه بزرگ ترين بانك 
دولتي هم است، به متقاضيان دريافت وام 5 ميليون توماني چه پاسخي 
مي دهد، چند شعبه پي در پي همين پاس��خ را تكرار كردند كه هنوز 
بخشنامه اي به دست شان نرسيده است.  يادمان آمد كه همان روزهاي 
نخست اعلام طرح انتخاباتي بانك مركزي، پيامكي از بانك كشاورزي 
دريافت كرديم مبن��ي براينكه پرداخت وام با وثيقه حس��اب يارانه در 
اين بانك آغاز مي شود.  همين پيامك بهانه اي شد به شعب كشاورزي 
مراجعه كنيم اما متأس��فانه در اين بانك هم چيزي عايدمان نشد جز 
اينكه جمله تكراري »اعلام نشده است« را بشنويم! يكي از كارمندان 
اين بانك گفت: اگر اعلام كنند، مشكلي وجود ندارد و حتماً پرداخت 
مي كنيم.  به نظر مي رس��د بانك ه��ا در اجراي ط��رح انتخاباتي بانك 
مركزي همراه نيستند و براي اين كارش��ان هم دلايل متعددي دارند 
كه مهم ترين آن نبود منابع اس��ت! بانك مركزي در حالي از پرداخت 
تس��هيلات 5 ميليون توماني به خانوارها با پش��توانه يارانه نقدي شان 
سخن مي گويد كه با يك حساب سرانگش��تي اين اقدام نيازمند 110 
هزار ميليارد تومان منابع است؛ رقمي كه تأمين آن در شرايط كنوني 

نظام بانكي بعيد به نظر مي رسد. 
بانك مركزي مدعي اس��ت بخش��نامه مربوط به طرح مذك��ور را 27 
ارديبهشت ماه به ش��بكه بانكي ابلاغ كرده است ولي مراجعه و تماس 

خبرنگار ما با شعب بانكي روايت ديگري را نشان داد. 

روایتنوبختازسرنوشت
پيامكانتخاباتيبازگشتیارانهها

در حالي كه در ارديبهشت ماه، پيامك بازگشت يارانه تعداد زيادي 
از سرپرستان خانوار حذف شده خبرساز شده بود، حالا سخنگوي 
دولت از مشروط شدن بازگشت قطعي اين يارانه ها خبر داده است. 
به گزارش تسنيم، در ارديبهشت ماه سال جاري و همزمان با اوج گرفتن 
رقابت هاي انتخاباتي، پيامك هاي بازگشت يارانه به سرپرستان خانواري 
كه يارانه آنها قطع شده بود خبرساز ش��د. برخي كارشناسان اين اقدام 
دولت را انتخاباتي مي دانس��تند و حتي يك��ي از نمايندگان مجلس از 
برداش��ت 20 هزار ميليارد تومان از خزانه داري كل كشور براي تأمين 
منابع اين طرح خبر داد.   برخي شواهد از برداشت 20 هزار ميليارد تومان 
از حساب خزانه داري كل كشور براي پرداخت ميلياردها تومان يارانه در 
شب انتخابات خبر مي دهد. در اين بين مشخص نيست نهادهاي نظارتي 
در قبال اين تخلف آشكار دولت چه اقدامي انجام خواهند داد و سكوت 

اين نهادها امروز شبهه همراهي با دولت را ايجاد كرده است. 
هر چند سازمان برنامه و بودجه به صورت تلويحي اين موضوع را تكذيب 
كرد، اما حالا خبر مي رسد با مطرح شدن بحث تحقيق و تفحص از اين 
موضوع، دولت عملًا تلاش مي كند اين طرح را متوقف شده جلوه دهد. 
بر همين اساس، محمدباقر نوبخت در نشست خبري هفتگي سخنگوي 
دولت در توضيح سرنوش��ت خانوارهاي��ي كه پيام��ك دريافت يارانه 
در ارديبهش��ت ماه را دريافت كردند، گفته اس��ت: در ارديبهشت ماه 
مي خواس��تيم تعدادي از يارانه اي��ن بخش از سرپرس��ت خانوارها را 
پرداخت كنيم ام��ا يك عده اعتراض كردند و مجلس هم درخواس��ت 
تحقيق و تفحص داد و كتباً درخواست توقف آن را دادند، لذا برقراري 

مجدد هر نوع يارانه منوط به رسيدگي به اين پرونده است. 
در اين بين س��ؤال مهمي كه دولت بايد به آن پاسخ دهد اين است كه 
آيا ادعاي عضو كميس��يون برنامه و بودجه در خصوص برداشت بدون 
مجوز 20 هزار ميليارد تومان از منابع خزانه داري كل براي تأمين منابع 
بازگشت يارانه صحيح بوده است كه حالا دولت با مطرح شدن موضوع 
تحقيق و تفحص از طرح بازگش��ت يارانه ها عقب نش��يني كرده است 
چراكه طبق گفته نوبخت تقاضاي تحقيق و تفحص مجلس باعث منوط 

شدن بازگشت يارانه به رسيدگي به پرونده شده است. 

عقبگرد ۱۳۷ واحدي شاخص كل بورس
زوربازارسهامبهفروشندههانرسيد

معامله گران بورس تهران در حالي نظاره گر معاملاتي كم حجم بودند 
كه تلاش برخي حقوقي ها براي حمايت از سهام در گروه خودرويي ها 
نتوانس�ت جامه س�بز را ب�ر ت�ن نماگره�اي منتخب ب�ازار كند. 
به گزارش فارس، شاخص كل قيمت و بازده نقدي بورس اوراق بهادار 
تهران در پايان معاملات روز سه شنبه با كاهش 137 واحدي روي رقم 
79 هزار و 426 واحد ايس��تاد.  ش��اخص كل هم  وزن اما با كاهش 11 

واحدي عدد 17 هزار و 98 واحد را به نمايش گذاشت. 
شاخص سهام آزاد ش��ناور نيز با كاهش 126 واحدي به رقم 86 هزار 
و 458 واحد دس��ت يافت.  ش��اخص بازار اول اما در حالي با كاهش 
117 واحدي به رقم 54 هزار و 844 واحد دس��ت يافت كه شاخص 
بازار دوم با كاه��ش 175 واحدي عدد 177 ه��زار و 607 واحد را به 
نمايش گذاشت. همچنين شاخص كل فرابورس )آيفكس( با كاهش 
يك واحدي به 895 واحد رضايت داد.  براس��اس اين گزارش، ديروز 
معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي سه شركت پالايش نفت 
بندر عباس با 19 واحد، همراه اول با 17 واحد و گل گهر سيرجان با 15 
واحد كاهش بيشترين تأثير منفي را بر محاسبه شاخص كل بورس به 
نام خود ثبت كردند.  در مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي سه 
شركت پارس خودرو با 10 واحد، ايران ترانسفو با شش واحد و ليزينگ 
رايان سايپا با چهار واحد افزايش بيشترين تأثير مثبت را در برآورد اين 

نماگر به دوش كشيدند. 

هادي غلامحسيني
  گزارش یک

سهم برنج ايراني در سبد خانوارهاي ايراني 
هر روز كمتر مي ش�ود و در ه�ر منطقه اي از 
مرز هاي خاك�ي و آبي كه مراجع�ه مي كنيد 
برنج هايي ب�ا برندهاي متف�اوت را مي بينيد 
كه در كنار برندهاي بسته بندي ايراني عرضه 
مي ش�وند، مثلًا در منطقه شرق كشور عمده 
مصرف، برنج هاي پاكس�تاني هستند اما در 
مناطقي مانند ته�ران برنج هاي موس�وم به 
۱۱2۱ و در مناط�ق كردس�تان ه�م تقريباً با 
برنج هاي متفاوتي مواجه هستيد. در شمال 
هم اگر ش�الي كار باش�يد كه برنج مصرفي را 
مي كاري�د وگرنه باي�د  برنج هاي�ي را بخريد 
ك�ه از اروگوئ�ه و تايلند تا برنج ه�اي هندي 
به كشور وارد شده اند اما س�ؤال اساسي در 
اين باره نابس�اماني تأمين بازار برنج اس�ت. 

 نگاهي به آمارهاي موجود جهاني نشان مي دهد 
واردات برنج از مبادي رسمي درسال هاي اخير از 
يك ميليون 955 هزار تن در سال 2012-2013 
به كمتر از نصف يعني ح��دود 700 هزار تن در 
سال گذشته )2016-2015( رسيده و در برخي 
آمارها به 774 هزار تن رسيده است. در حالي كه 
توليد داخل در بهترين حالت طي اين سال ها از 
يك ميليون و 617 هزار تن به بيش از يك ميليون 
800 هزار تن نيز افزايش نيافته است. دليل اين 
ادعا نيز محدود بودن زمين هاي كشاورزي براي 
كش��ت برنج و ايجاد محدوديت هاي جديد براي 
كش��ت برنج در نقاط كم باران و خريد تضميني 

محصولاتي مانند گندم و... است، لذا ما در اينجا 
ش��اهد يك اختلاف واردات رسمي در گذشته و 
ميزان توليد در زمان حاضر هستيم كه اگر نياز به 
مصرف را در قالب افزايش جمعيت نيز به آن اضافه 
كنيم بايد اختلاف حداقل 800 هزار تا يك ميليون 
تني برنج كشور را با ميزان واردات رسمي و توليد 
شاهد باشيم. به عبارت بهتر فاصله 800 هزار تني 
نياز برنج براي تأمين مايحتاج داخلي به روش هايي 
غيرقانوني يا شبه قانوني انجام مي شود نه از مسير 
واردات رس��مي و توليدات داخلي. مس��يرهايي 

همچون: كولبه بري، بازارچه هاي مرزي، ته لنجي 
يا قاچاق از مرزهاي شرقي رايج ترين راه ها براي 
پركردن فاصله 800 ه��زار تني عرضه و تقاضاي 
برنج در بازار داخل ايران است. دليل اين امر را نيز 
مي توان اعمال سياست هاي غلط در دولت دانست، 
به نحوي كه بر اساس برخي محاسبات هم اكنون 
مابه التفاوت جمع تعرفه ها و عوارض هاي گوناگون 
از مبادي رس��مي با انتخاب مس��يرهاي غير آن 
اختلافي حدود هزار و 800 توم��ان در هر كيلو 
دارد و جذابيت قابل تأملي را براي تحمل ريسك 

واردات غيرقانوني ايجاد كرده اس��ت و ادامه اين 
روند نه درآمدي براي دول��ت ايجاد مي كند و نه 
ارزاني برن��ج را براي مردم فراه��م مي كند و تنها 
دستاورد آن سودجويي غيرشفاف ها در اين بازار 
اس��ت اما دليل ديگري كه مي توان مدعي ش��د 
قاچاق برنج به عنوان يك محصول اس��تراتژيك 
زيادتر شده و س��ازمان مبارزه با قاچاق كالا و ارز 
بايد با حساسيت بيش��تر و مداقه به اين موضوع 
وارد شود، افزايش آمار واردات برنج هندي توسط 
اماراتي ها همزمان با كاهش آمار رسمي واردات 
برنج توسط ايران است، به نحوي كه بررسي هاي 
آماري نش��ان مي دهد واردات اماراتي ها در سال 
2014-2013ح��دود 149 ه��زار ت��ن بوده كه 
همين آمار در سال 2016-2015به حدود 612 
هزار تن رسيده است، يعني آمارها بيش از چهار 

برابر افزايش واردات را نشان مي دهند!
 به عب��ارت بهتر اختلاف ح��دود 800 هزار تن 
) برآوردي( واردات رس��مي و تولي��د داخل به 
عنوان بخش عرض��ه و نياز ب��ه تقاضاي داخل 
رانتي حدود 14 ه��زار ميلي��ارد توماني ايجاد 
كرده كه توجه هر مرزنشين يا فعالي را در بازار 
برنج داخلي جلب مي كن��د. در عين حال نكته 
تأسفبار در اين باره تأثير و تحميل فشارهاي اين 
سياست هاي غلط بر مردم است كه آنها مجبورند 
برنج هاي خارجي و داخلي را هر سال گران تر از 
سال قبل بخرند بي آنكه درآمدهاي دولتي ناشي 
از واردات آنها تحقق يابد و اثر مثبتي در زندگي 

آنها ايجاد كند. 

سازمان مبارزه با قاچاق كالا بازار رها شده برنج را دريابد 

اماراتيهابرنجخورشدهاندیاقاچاقزیادشدهاست؟!
مهران ابراهيميان

  گزارش 2


